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افتتاح نمايشگاه عكس »تاريخ در قاب« 

ماجراي عكسي كه تبديل به مستندي تاريخي شد

عل�ي قلم س�ياه، ع�كاس پيشكس�وت درب�اره عك�س تاريخي 
حس�ين پرت�وي از ام�ام و هماف�ران بي�ان ك�رد: كاري ك�ه 
حس�ين پرت�وي انج�ام داد، تبدي�ل ب�ه مس�تندي تاريخ�ي 
ش�د و جاودانگ�ي تاري�خ، آن را تبدي�ل به اث�ري مس�تند كرد. 
مراسم افتتاح نمايش��گاه عكس »تاريخ در قاب« به مناسبت آغاز دهه 
فجر انقلاب اسلامي كه ش��امل عكس هايي از زنده ياد حسین پرتوي، 
محمدعلي جديدالاس��لام، محمود حاج محمدي، محمد صیادصبور، 
مرتضي صادقي افجه، سعید صادقي، علي قلم سیاه، علي كاوه و عباس 
ملكي است، عصر يك ش��نبه در فرهنگس��تان هنر برگزار شد. در اين 
مراسم نیكنام حسیني پور، مديرعامل مؤسسه هنرمندان پیشكسوت در 
سخناني گفت: سخن  گفتن در جمع هنرمندان عكاس كه من تخصصي 
در آن ندارم، بسیار سخت است اما مي دانم كه عكاسان به ويژه عكاسان 
مستند مي توانند حتي با يك عكس، تأثیري بسیار گران بها در تحولات 
اجتماعي، سیاسي و فرهنگي به يادگار بگذارند. اثر مرحوم پرتوي كه در 
شرايطي حساس ثبت شد، تأثیري شگرف در ساحت و ساختار سیاسي 

و اجتماعي كشور در آن زمان گذاشت. اينكه اين عكس در چه شرايطي 
گرفته شده، بسیار حائز اهمیت است و بخشي از تاريخ شفاهي ما در حوزه 

انقلاب اسلامي محسوب مي شود. 
وي عنوان كرد: ش��ناخت از ش��رايط ع��كاس و زم��ان گرفتن عكس، 
مسئولیتي است كه خود ما در مؤسسه هنرمندان پیشكسوت بر دوش 
داريم و تلاش مي كنیم بتوانیم تاريخچه اين عكس ها را مشخص كنیم 
و در اختیار نسل جديد قرار دهیم. س��جاد يارزاده، سرپرست مؤسسه 
فرهنگي-  هنري صبا نیز رمز ماندگاري هنرمنداني چون حسین پرتوي 
را عامل تعهد آنها دانس��ت و تأكید كرد: هنرمندان متعهد چه پیش از 
انقلاب و چه در زمان انقلاب و چه پس از آن تا امروز توانسته اند خدماتي 

ارزنده در حوزه هنر به نمايش بگذارند. 
علي قلم سیاه، هنرمند عكاس پیشكسوت كه از دوستان مرحوم پرتوي 
نیز بوده است، در مورد اهمیت هنر عكاسي و همچنین شخصیت زنده ياد 
حسین پرتوي صحبت كرد. وي درباره عكس تاريخي حسین پرتوي نیز 
گفت: كاري كه حسین پرتوي انجام داد، تبديل به مستندي تاريخي شد، 
از خبر فراتر رفت، قدرت گرفت و جاودانگي تاريخ، آن را تبديل به اثري 
مستند كرد. اين اثر نشان داد يك عكس به  تنهايي مي تواند لحظه اي را 
به س��ندي تاريخي تبديل كند و در عمق تاريخ به نمايش دربیاورد. در 
بخشي ديگر از اين مراسم همسر زنده ياد حسین پرتوي نیز عنوان كرد: 
حسین پرتوي به كارش علاقه بسیاري داشت و تلاش مي كرد آن را به 
بهترين شكل انجام دهد. مطالعه فراوان در منش او تأثیر گذاشته بود، به 
صورتي كه حتي بعد از مرگش نیز كمتر كسي او را فراموش كرده است. 
در پايان مراسم از عكاسان پیشكسوتي كه در نمايشگاه »تاريخ در قاب« 

اثر دارند ، تجلیل به عمل آمد. 

نگاهي به فيلم »عماد و طوبي« حاضر در جشنواره سي و نهم فجر 

ناكام در خلق عاشقانه 
 اينكه 2 كاراكتر فيلم در ايجاد رابطه عاشقانه به ديالوگ پناه ببرند 

و قربان صدقه هم بروند، قطعاً نمي تواند كاركردي براي ساخت درام عاشقانه باشد

كارگردان مستند نمايش »سرباز« يكي از آثار حاضر در سي ونهمين جشنواره تئاتر فجر:

نمايش»سرباز« نتيجه ايمان مشترك ما به سردار سليماني بود
   سيدمرتضي ذاكر

مستند- نمايش »سرباز« اثري اس�ت كه به منظور پاسداشت 
اسطوره مقاومت سردار ش�هيد حاج قاسم س�ليماني ساخته 
شده و از ابتداي برپايي جشنواره سي ونهم تئاتر فجر هر روزه 
در محل تالار وحدت روي صحنه مي رود. كارگردان اين نمايش 
مي گويد، توليد اين اثر در قالب دغدغه شخصي وي و  مجموعه 
هنرمندان اين نمايش و با يك ايمان  مشترك شكل گرفته است. 
ديروز همزمان با سومین روز برپايي س��ي ونهمین دوره جشنواره 
تئاتر فجر، تالار وحدت، مجموعه تئاترشهر، تئاتر مولوي، تماشاخانه 
ايرانش��هر و تالار حافظ میزبان اجراهاي صحنه اي متنوعي بودند. 
مجموعه تالار وحدت نیز از ابتداي برگزاري جش��نواره سي ونهم تا 
آخرين روز آن از س��اعت18:30میزبان اجراي نمايش »سرباز« به 
تهیه كنندگي بنیاد فرهنگي- هنري رودكي و كارگرداني حس��ین 
پارسايي خواهد بود. حسین پارسايي كارگردان اين نمايش درباره 
فرآيند تولید آن مي گويد: همه ما به نوعي و به سبكي در سوگ سردار 
دل ها شريك شديم. در حقیقت همه ما و میلیون ها نفري كه براي 
تشییع او به احترام ايستادند و به خیابان ها آمدند، در مواجهه با اين 
ضايعه تلخ و فقدان جانسوز، احساس ديني داشته و داريم كه بتوانیم 
به سردارانمان، فرماندهانمان، چهره هاي تأثیرگذار و مدافعاني كه 
از خاك اين كشور دفاع مي كنند در حوزه فرهنگ و هنر اداي دين 
كنیم. در واقع اين تعلق خاطري است كه همه ما در هر يك از رشته ها 

و حرفه هاي خود داشته و داريم. 
او در ادامه مي افزاي��د: معتقدم در زمینه تولید اثر درباره س��ردار 
س��لیماني نبايد عجله اي مي كرديم بلكه بايد با تحقیق و آگاهي 

كامل دست به تولید فیلم، س��ريال و تئاتر مي زديم. اين موضوع 
همواره در ذهن من به عنوان يك مسئله اصلي، مهم و جاري بود 
و در نتیجه از همان موقع كار پژوهشي را آغاز كردم، بنابراين بعد 
از حدود چهار ماه فعالیت و تحقیق، گفت وگو با نزديكان سردار و 
شهید بزرگوار راه مقاومت، كتاب هايي كه درباره او چاپ شده بود، 
مطالب و اخباري كه در رس��انه ها منتشر ش��ده بود، در نهايت اثر 
مستند- نمايش سرباز تولید و متولد شد. اين كارگردان با اشاره به 
نحوه انتخاب نام اين مستند- نمايش اظهار مي دارد: مهم ترين دلیل 
آن به وصیت سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیماني بازمي گردد. 
ايشان وصیت كرده بود نخست او را بعد از شهادت در كنار دوست و 
همرزم عارفش محمدحسین يوسف الهي به خاك بسپارند و ديگر 
آنكه، عنوان سرباز براي او استفاده شود و نه عنوان ديگري! من هم 
فكر مي كنم انتخاب نام »سرباز« به دلیل زيست مردمي، خاستگاه 
فكري و ذهني پاك و زلال سوژه اين اثر و قهرمان اصلي اين نمايش 

مي تواند بسیار كمك كننده و مؤثر باشد.

همهحاشيههاي»بيهمهچيز«
درروزاولجشنواره

 فيلم »بي همه چيز« به دليل برخي قابليت هاي سينمايي پديده روز نخست جشنواره فجر بود
كه حاشيه هاي كرونايي عوامل فيلم نيز چاشني خبرها درباره اين اثر شد

     تئاتر

   سینما

  فرزين ماندگار
جش�نواره س�ي ونهم فيل�م فج�ر در روز 
نخس�ت ش�اهد حاش�يه هاي كروناي�ي بود 
كه حض�ور نابهن�گام ع�ادل فردوس�ي پور 
و اب�راز احساس�ات پروي�ز پرس�تويي و 
عوام�ل فيل�م »بي همه چي�ز« آن را رقم زد. 
روز اول جش��نواره س��ي ونهم فیلم فجر با فیلم 
بي همه چی��ز نگاه ه��ا را به خ��ود جل��ب كرد. 
بي همه چیز س��اخته قرايي را در يك جمله بايد 
فیلمي هدر رفته دانست كه با وجود بهره بردن از 
قابلیت هاي جداگانه فني و تكنیكي اما به دلیل 
ضعف فیلمنامه تبديل به اثري خام و ناقص شده 
است و اين براي فیلمس��ازي كه اتفاقاً به عنوان 
يك فیلمنامه نويس خوب مطرح است، عجیب 
به نظر مي رسد. نقطه قوت فیلمنامه بي همه چیز 
البته قصه گو بودن آن است، آن هم در دوره اي كه 
سینماي ايران به شدت از ضعف داستانگويي رنج 
مي برد. اين فیلم در برق��راري ارتباط با مخاطب 
عام موفق عم��ل خواهد كرد و به ط��ور قطع در 
می��ان مخاطبان خاص س��ینما نی��ز طرفداران 
زيادي خواهد داش��ت. ش��ايد اگر روابط علت و 
معلولي در خلق ش��خصیت ها و كنش هاي آنان 
به طرز دقیق تري پرداخت مي شد، ما با يك فیلم 
كامل روبه رو بوديم؛ فیلمي ك��ه از قابلیت هاي 
عديده اي از جمله داش��تن اقلیم، فیلمبرداري و 
صدابرداري فوق العاده و نیز كارگرداني حس��اب 
ش��ده و دقیق بهره مي برد اما نداش��تن قهرمان 
و ضعف ش��خصیت پردازي مانعي است در برابر 
مخاطب كه به فیلم ضربه زده است، با اين حال 
بي همه چیز شانس زيادي در جشنواره سي ونهم 

براي دشت كردن سیمرغ هاي متعدد دارد. 
  رفتارهاي غيربهداش�تي فردوسي پور 

و پرستويي!
پرويز پرستويي در نشست خبري فیلم بي همه چیز 
با گفتن جمله »روزي كه قصه را خواندم، احساس 
كردم زندگي من مثل امیر اس��ت« ك��ه بازتاب 
گسترده اي هم در فضاي رسانه اي پیدا كرد، نگاه ها 
را به خود جلب نمود. پرستويي مثل همیشه در 
اين فیلم هم خوش درخش��ید و ثابت كرد هنوز 

بازيگري دست نیافتني در سینماي ايران است. 
پرس��تويي با ايفاي نقش »امیرخان« در فیلم تازه 
محسن قرايي بار ديگر ثابت كرد هنوز انرژي، انگیزه 
و توان بالايي براي درخشش بر پرده نقره اي دارد اما 

آنچه پرستويي را تبديل به چهره خبرساز اولین روز 
برگزاري سي ونهمین جشنواره فیلم فجر كرد، نه 
حضور نسبتاً موفق او در فیلم »بي همه چیز« كه دو 
حاشیه خارج از سالن سینما بود؛ اولین خبرسازي 
مربوط به پیش از آغاز اكران فیلم و مراسم فوتوكال 
يا همان عكاسي در حاشیه رونمايي فیلم بود؛ عادل 
فردوسي پور كه به  عنوان مهمان ويژه تیم سازنده 
»بي همه چیز« خود را براي رونمايي از اين فیلم به 
برج میلاد رسانده بود، به تنهايي در مقابل دوربین 
عكاس��ان ايس��تاده بود كه تیم تولید فیل��م از راه 
رسیدند و مواجهه غیراصولي فردوسي پور با پرويز 
پرس��تويي آن هم در مقابل چشم اصحاب رسانه، 

تبديل به يك چالش براي جشنواره شد!
پرويز پرستويي و عادل فردوسي پور بدون توجه به 
ملاحظات، حساسیت ها و هشدارهاي بارها اعلام 
ش��ده در زمینه رعايت پروتكل هاي بهداشتي، 
يكديگر را در آغوش كشیدند و اين حركت زماني 
صورت غريب تر به خود گرف��ت كه ديگر عوامل 
فیلم به اين تركیب دو نفره افزوده ش��دند و براي 
ثبت يك قاب احتمالاً جذاب تر)!( همه ماسك ها 
را از صورت برداشتند. ويدئوي چندثانیه اي مربوط 
به اين اتفاق خیلي زود جشنواره فجر را با چالش 

عدم رعايت پروتكل هاي بهداشتي مواجه كرد. 
  قياس اميرخان با پرويز پرستويي 

اين ام��ا تنها حاشیه س��ازي پرس��تويي در روز 
نخس��ت نبود. صحبت هاي او در نشست خبري 
هم بازتاب بس��یاري پیدا كرد، به  خصوص آنجا 
كه خود را ب��ا »امیرخان« قهرم��ان اصلي فیلم 
»بي همه چیز« قیاس كرد و درباره فعالیت هاي 
اجتماعي و خیريه خود در سال هاي اخیر سخن 

گفت. پرس��تويي كه به  وض��وح از مورد قضاوت 
قرار گرفت��ن در فضاي مجازي طي س��ال هاي 
اخیر گله مند بود، شرايط خود را مشابه كاراكتر 
اصلي فیلم »بي همه چیز« توصیف كرد كه طبق 
داستان فیلم در مواجهه با قضاوت هاي مردم هیچ 

تكیه گاهي نداشت. 
پرستويي عنوان كرد: »من گوشم را بستم، فكر 
كردم اگر تحت تأثیر قرار بگیرم بايد بگذارم بروم 
ولي من اهل رفتن نیستم، با گفتن اين حرف ها 
برخي فكر مي كنند ما رياكاريم ولي عیبي ندارد، 
من اين رياكاري را دوست دارم. من امیر و اتفاقات 

اين فیلم را در جامعه خودمان مي بینم.«
پرس��تويي درباره بازي در »بي همه چیز« گفت: 
فیلمنامه و محس��ن قرايي را مي شناختم و فكر 
مي كردم اين جزو ش��رح وظايف من اس��ت كه 

نقش امیر را بازي كنم. 
وي درباره اينكه آيا شخصیت »امیر« مقصر است 
يا نه، توضیح داد: او خیلي هم بي گناه نیست اما 

بايد ديد شرايط به او تحمیل شده است يا خیر؟
اين بازيگر س��ینما درباره ك��م كاري خود طي 
سال هاي اخیر گفت: پس از سیل و زلزله و كرونا 
و معضلات اجتماعي كه از جانب مسئولان ديده 
نش��د، به عنوان يك هنرمند وظايفي داشتم اما 
كم كاري من ربطي به اين موض��وع ندارد، بلكه 

انتخاب خودم بوده است. 
  اقتباس »بي همه چيز« از يك نمايشنامه 
در بخش ديگري از نشس��ت فیل��م بي همه چیز 
محسن قرايي كارگردان فیلم گفت: 10سال بود 
كه قصد ساخت »بي همه چیز« را داشتم اما چون 
فیلم دشواري بود و پروداكشن پیچیده اي داشت، 
پس از دو فیلم تصمیم گرفتم سراغ آن بروم. در 
حالي  كه نمايش��نامه »بانوي س��الخورده« را از 
زمان دانش��جويي خوانده بودم و دوست داشتم 
فیلمي اقتباسي از آن بس��ازم، البته آن زمان كه 
اين نمايشنامه را براي ساخت انتخاب كردم، هنوز 

نمايش آن را نديده بودم. 
او كه در نوشتن فیلمنامه »قصر شیرين« با رضا 
میركريمي همراه بوده است، گفت: من خودم را 
كارگردان مي دانم اما در كار ما تفاوت زيادي بین 
كارگرداني و فیلمنامه نويسي نیست. اصراري هم 
ندارم فیلمنامه هايم را خودم بنويسم، كما اينكه 
دو كار قبلي ام چنین بود. قرايي كه پیش تر »سد 
معبر« را در فضاي شخصي ساخته است، درباره 
بازي باران كوثري در نق��ش »نوري« گفت: اين 
شخصیت در نمايشنامه وجود نداشت و چون همه 
تصمیم گیران روس��تا مرد بودند، احساس كردم 
بايد يك زن در میان آنها وجود داشته باشد تا اين 
تركیب را متعادل كند. به همین دلیل، شخصیت 

نوري را از مرد با زن در فیلمنامه تغییر دادم. 
وي گفت: فیلمس��از نمي تواند مدعي شود فیلم 
او نس��بتي با جامعه امروز ندارد اما من از چیزي 
كه در اطرافم مي بینم تأثیر مي پذيرم. هر كسي 
نگاهي دارد و مي توانند يكديگر را نقض نكنند. 
قرايي تصري��ح كرد: امیر قهرمان نیس��ت و يك 
شخصیت خاكس��تري اس��ت، چون در گذشته 
خطاهايي داش��ته و باز ه��م مي تواند خطا كند، 
اما وقتي زي��ر چهارپايه مي زند ك��ه ديگر هیچ 

امیدي ندارد.

پرستويي و عادل فردوسي پور 
ب��دون توج��ه ب��ه ملاحظ��ات، 
حساس��يت ها و هش��دارهاي 
بارها اعلام شده در زمينه رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي، يكديگر را 
در آغوش كشيدند و اين حركت 
زماني صورت غريب تر به خود 
گرفت ك��ه ديگر عوام��ل فيلم به 
اين تركيب دو نفره افزوده شدند

   تجسمی

   رویداد

آثار منتخب جشنواره جهاني هنر مقاومت 
نمايش داده مي شوند

آث�ار برگزي�ده شش�مين جش�نواره جهان�ي هن�ر مقاوم�ت از 
20بهمن ماه در خان�ه هنرمندان اي�ران به نماي�ش درخواهند آمد. 
به گزارش »جوان« مهدي  علي بخش��ي، مدير روابط عمومي شش��مین 
جشنواره جهاني هنر مقاومت درباره نمايشگاه آثار منتخب اين دوره گفت: 
نمايشگاه از 20بهمن لغايت اول اس��فند ماه در خانه هنرمندان ايران و با 

رعايت كامل دستورالعمل هاي بهداشتي برگزار خواهد شد. 
وي اف��زود: در اين نمايش��گاه آثار منتخب رش��ته هاي كارت��ون، عكس، 
تصويرسازي، كتیبه و پرچم، تايپوگرافي، پوستر و حجم به نمايش درخواهد 
آمد. همچنین آثار بخش نقاشي همزمان در موزه هنر هاي معاصر فلسطین 
به نمايش گذاشته مي ش��ود. علي بخش��ي تصريح كرد: مراسم افتتاحیه 
نمايشگاه 20بهمن ساعت 16 در محل خانه هنرمندان ايران با حضور تني 

چند از هنرمندان و مسئولان فرهنگي كشور برگزار خواهد شد. 
وي در پايان افزود: به  سبب معضلاتي كه شیوع ويروس كرونا در اين برهه 
از زمان، گريبان جهان را گرفته، جش��نواره جهاني هنر مقاومت هم نیز از 
اين قاعده مستثنی نبوده است و به دلیل حضورنیافتن برخي هنرمندان 
داخلي يا خارجي، تمهیداتي انديشیده شده تا پس از نمايشگاه تمامي آثار 
در س��ايت WWW. RESISTART. IR به نمايش درآيند. ششمین 
جشنواره جهاني »هنر مقاومت« با دبیري مسعود نجابتي و در هشت بخش 
»نقاشي«، »كارتون«، »حجم«، »عكس«، »پرچم و كتیبه«، »تايپوگرافي«، 
»تصويرسازي« و »پوستر« توسط انجمن هنر هاي تجسمي انقلاب و دفاع 

مقدس بنیاد فرهنگي روايت فتح در حال برگزاري است. 

    افشين عليار
بعد از »ايتالیا ايتالیا« رمانتیسم »عماد و طوبی« دومین 
اثر سینمايي كاوه صباغ زاده است كه در دومین فیلمش 
كوشیده همان حال و هواي فیلم اولش را دنبال كند؛ فضا 
و روايتي عاشقانه اما با چگالي بیش��تر، اما آن چیزي كه 
باعث ش��ده تلاش كارگردان در اين فیلم نافرجام بماند، 
خلق موقعیت هايي اس��ت كه يك بار به شكل ديگري در 

ايتالیا ايتالیا ديده بوديم. 
رمانتیس��م عم��اد و طوبی ب��ا اينك��ه فضايي ب��ه دور از 
كلیشه هاي مرسوم دارد اما در ژانرپذيري ناكارآمد است و 

در تعلیق ژانري دست و پا مي زند. 
با اينكه موقعیت هاي فانت��زي در به وجود آمدن فضاهاي 
عاش��قانه لحظه خل��ق كرده اس��ت اما اي��ن لحظه هاي 
رئالیستي در بعضي مقاطع مخاطب را از فیلم دور مي كند 
و ما با اثري طرفیم كه راوي دارد و چه ساده كه اين راوي 
مي تواند به س��ادگي قصه را به جلو ببرد، قرار است فیلم 
عاشقانه باشد اما اين عشق فقط در ديالوگ گفتن خلاصه 
مي شود و فرض كنید كه با فیلمي آموزشي طرف هستیم. 
اينكه طوبی و عماد چگونه باهم آشنا شدند و در ادامه در 
زندگي و رابطه شان چه فراز و فرودهايي دارند، قبلًا در اثر 

اول كارگردان ديده ايم. 
ايجاد قصه رمانتیك و عاشقانه نیاز به چارچوب و ساختار 
روانشناختي دارد. اينكه دو كاراكتر فیلم در ايجاد رابطه 
عاش��قانه به ديالوگ پناه ببرند و قربان صدقه هم بروند، 
قطع��اً نمي تواند كاركردي براي س��اخت درام عاش��قانه 
باشد، فیلمساز در ايجاد نگرش عاشقانه و رمانتیك نبايد 
به سطحي ترين نكات بسنده كند، خانه وسط جنگل پدر 

طوبی و خودِ پدر طوبی چه كاركردي دارند؟ 
فكر كنید ك��ه خانه پدر در مركز ش��هر ب��ود، اتفاقي رخ 
مي داد؟ خیر، حتي ش��یوه آش��نايي عم��اد و طوبی هم 
منطقي به نظر نمي رس��د؛ به طور اتفاق��ي همديگر را در 
كافي شاپ مي بینند و بعد عاشق و دلباخته هم مي شوند. 
سكانس كافي شاپ به ابتدايي ترين شكل ممكن پرداخت 

شده است. 

اگرچه تمِ اثر فانتزي اس��ت اما جهان فیلم بايد با منطق 
جلو برود، اينكه راوي از گذش��ته ش��خصیت ها مي گويد 
كافي نیست، طوبی بازيگر است و عماد كارگردان سینما 
اما فقط آنها را در دو سه پلان مي بینیم كه مشغول اين كار 
هستند، يا عماد چگونه از تیزر سازي توانست به فیلمسازي 
برسد و س��یمرغ بگیرد، اينها مي تواند وصله هايي به فیلم 
باشد اما بدون منطق! فیلمساز بیشتر درگیر مسئله هاي 

خانوادگي و تربیتي بوده است. 
اين شكل منس��وخ شده از يك فیلم عاش��قانه كه در اول 
همه چیز گل و بلبل است اما لجبازي هاي زن و شوهري 
باعث خلل در روابط مي شود، حداقل در اين فیلم جواب 
نمي دهد؛ فیلم��ي ديالوگ محور كه قص��د دارد به زن و 
شوهرها روابط محبت آمیز ياد بدهد اما نمي تواند در اين 
سطح باشد چراكه فیلمنامه آن قدر كم جان و لاغر است 
كه در بیان و طرح موضوع و رس��یدگي به آن كم مي آورد 
و فیلمس��از صلاح مي داند به جاي ريشه يابي دعواي بین 
طوبی و عماد كه باعث ترك عماد از خانه مي شود، در چند 

سكانس جلو تر پشیماني آنها را نشان بدهد.
 اين ش��كل از روابط عاطفي و اينكه عم��اد چگونه به اين 
سرعت متحول مي شود به ش��دت اغراق آمیز است و نیز 
انتهاي فیلم كه كلیشه ترين پايان مي تواند باشد، از نكات 
موفق فیل��م فیلمب��رداري و بازي الناز حبیبي و حس��ام 
محمودي اس��ت؛ فیلمي كه در اك��ران مردمي مخاطب 

محدودي خواهد داشت.

محدوديتهايكرونايي
ياپدرخواندگي!

برگزاري يا برگزارنشدن سي ونهمین دوره جشنواره فیلم فجر 
دو گزاره اي بود كه مدت ها در مورد آن از سوي اهالي سینما 
و رسانه ها گمانه زني و براي هر كدام از اين دو مؤلفه شرايط و 

بايد و نبايدهايي مطرح مي شد. 
به هر حال مس��ئولان سازمان س��ینمايي تصمیم به برپايي 
جش��نواره گرفتند اما اين چیزي كه در حال برگزاري است 
نه جش��نواره فیلم بلكه ن��وع تنزل يافته اي از آن اس��ت كه 
بیشتر ش��بیه دورهمي س��ینمايي اس��ت. اگر چه مراعات 
دس��تورالعمل هاي كرونايي و ش��رايط ويروسي حال حاضر 
مبناي چنین تنزلي اعلام مي شود و واقعیت هم همین است 
اما با توجه به برخي بازگشايي ها در عرصه هاي مختلف آنچه 
در حال وقوع است بسیار س��ختگیرانه و تا حدودي غیرقابل 

قبول است. 
در بین ده ها اثري كه متقاضي حضور در جش��نواره بوده اند، 
تعداد قابل توجهي كنار گذاشته شده اند. در توجیه اين عمل 
چنین تدلیل مي شود كه به علت مهیا نبودن شرايط و ضیق 
وقت تهیه كننده نس��خه كامل و نهايي را به جش��نواره ارائه 

نكرده است. 
برخي ديگر از آث��ار بازمانده از حضور در جش��نواره به دلیل 
نداشتن مجوز اكران كنار گذاشته شده اند. در رابطه با برخي 
ديگر اعلام شده اس��ت كه با توجه به يكپارچه شدن هیئت 
انتخاب و داوري آثار ارائه شده از نظر داوران نتوانسته اند در 
بخش هاي مختلف جشنواره از كارگرداني، فیلمنامه نويسي، 
بهترين بازيگري، موس��یقي، طراحي صحنه، چهره پردازي، 
تصويربرداري، جلوه ه��اي ويژه، طراحي پوس��تر و چندين 
بخش متنوع ديگر حائز كسب شرايط نامزدي دريافت جايزه 

در آن بخش ها باشند! 
نكته ديگري كه در اين دوره از جش��نواره دچار تغییر شده 
شیوه احصای آراي مردمي است كه از حالت دستي و كاغذي 

به الكترونیكي تغییر يافته است. 
در مورد اين تغییرات ش��كلي و محتوايي نكات و س��ؤالاتي 
مطرح است كه پاسخ عقلايي به آنها داده نشده است، به طور 
مثال در موضوع ضیق وقت و نرسیدن نسخه كامل برخي آثار 
به دلیل ش��رايط خاص و ويژه كرونايي آيا نمي شد كه چند 

روزي برگزاري جشنواره جابه جا شود؟ 
آيا نمي ش��د به همان دلیلي كه موجب محدوديت هايي در 
شكل برپايي جش��نواره شده، اس��تناد كرد و براي صاحبان 
آثار زمینه استمهال جهت تكمیل پروس��ه اثرشان تدبیر و 

پیش بیني شود؟
گفته مي شود بسیاري از آثار كنار گذاشته شده نتوانسته اند 
در هیچ بخشي از جوايز جش��نواره كانديدا شوند. خب پس 
تكلیف تنوع آثار و اطلاق جشنواره بودن چه مي شود؟ تكلیف 
مؤلفه اي به اسم آراي مردمي چه مي شود؟ آيا هیئت محترم 
داوران در اين زمینه از مردم استمزاجي انجام داده اند؟ اين 
اقدام جشنواره به نوعي القاي نظر خودشان به مردم نیست؟ 
از آنجا كه برنده اين بخش جش��نواره توس��ط مردم انتخاب 
مي شود و هیئت داوران علي الظاهر هیچ دخل و تصرفي در 
آن نمي توانند داشته باشند، با چه استدلالي چنین تحكمي 

صورت گرفته است؟
 قبلًا هیئت انتخاب آثار را مش��خص مي ك��رد و مردم رأي 
مي دادند و هیئت داوران هم موقعیت اثر گذاري نداشتند اما 
امسال به بهانه شرايط كرونايي تشخیص داده شده كه مردم 
نظر هیئت داوران را تأيید كنند و به طريق اولي آنچه را آنها 

مشخص كرده اند، انتخاب كنند! 
آيا اين اقدام نوعي نگاه قیم مآبانه نس��بت به م��ردم و آراي 
مردمي نیس��ت؟ به كلام ديگر چنین اقدامي مي تواند باعث 
خطور گزاره مهندسي آرا در اذهان مردم گردد، چون وقتي 
دايره انتخاب گزينه هاي مردمي محصور در چند گزينه كه 
اتفاقاً قبلًا مورد تأيید هیئت داوري قرار گرفته باشد، فارغ از 
هر نتیجه اي مؤيد نظر آنها و در ادامه خواست برگزاركنندگان 
جشنواره تعبیر مي ش��ود و اين با مش��ي و قاعده جشنواره 

تفاوت دارد. 
نكت��ه ديگ��ر در رابطه ب��ا جش��نواره س��ي ونهم فیلم فجر 
همكاري نكردن خانه س��ینما در بخش احص��ا و اعلام آراي 

مردمي به بهانه شرايط كرونايي است.
 به نظر مي رس��د اين ش��رايط فرصت خوب��ي را فراهم 
كرده اس��ت تا در اين رابطه ش��رح وظايف و چارچوب 
قانونمندي تدبیر و طراحي ش��ود كه متولي اين بخش 
بنا به تش��خیص و اجتهاد خودش رفتار نكند و اينگونه 
نباش��د كه يك بار به بهان��ه ويروس كرون��ا و يك بار به 
بهانه اي ديگر آوردگاهي در س��طح جشنواره فیلم فجر 
معطل چنین مباحثي نش��ود و هر كس مطابق وظايف 
قانوني اش ايفاي نقش كند، ضم��ن اينكه حفظ امانت 
مردم و اعلام آراي واقعي و حقیقي آنها مبحث بس��یار 
جدي است كه امیدواريم الكترونیكي شدن اين مسئله 
به حذف خطاهاي احتمالي انساني و شفافیت و راحتي 

راستي آزمايي در اين حوزه منجر شود.

مصطفي شاه كرمي      یادداشت

امام حسن)ع( :

انس�ان تا وعده نداده، آزاد است 

اما وقت�ي وعده مي ده�د زير بار 

مسئوليت مي رود و تا به وعده اش 

عمل نكند، رها نخواهد شد. 

)بحار الانوار، ج78، ص113(


